
Úgy gondolom... 

Úgy gondolom, hogy egy hosszabb hallgatás el
lenére sem kell magyarázkodnom, mi lehetett az 
oka. A hosszabb csend nem tétlen békét, és főleg 
nem a mondanivalók hiányát jelentette, hanem ép
pen a fordítottját. 

Ennek igazolására elegendő, ha 1988 feszültsé
geiből, csak az egyetlenegyet idézem fel, hogy a 
társadalmi- gazdasági környezet és közöttünk évti
zedek óta zajló dialógus ós vita 1988-ban odáig ju
tott, hogy országos, felső szintű testületben fórumot 
adtak olyan feltevésnek is, hogy egyáltalán van-e 
szükség magyar elektronikai iparra? 

Hadd emlékeztessek azokra a dialógusokra és 
vitákra, amikor ezek az erők még csak addig me
részkedtek, hogy a magyar elekronikai háttéripar 
létjogosultságát kérdőjelezték. 

Tovább lépek! 

Ma már az egész magyar elektronikai ipar létjogo
sultságát merik megkérdőjelezni. Idáig fajult 1988-
ra a hatvanas ós hetvenes évek vitája. 

A hír hallatán azonnal felvetődött, hogyan jutot
tunk idáig? Mi vezérli ezeket az öngyilkosságra biz
tató erőket? Miért nem a megoldáson, miért a fel
adáson fáradoznak? Miért nem a sikeres elektroni
kájú kis országok (NDK, Finnország, Hollandia, 
Taiwan, stb.) példáit tanulmányozzák, miért a fel
adás lehetőségót? Mivel magyarázzák, hogy erre a 
katasztrofális lépésre éppen az elektronizáció ko
rában biztatják a felső vezetést? 

Önmagában már a tény is bizonyítja, hogy az 
egyes vállalatok, külön-külön, csak defenzióra ké
pesek ezekkel a kezdeményezésekkel szemben. 

Mitől bátorodtak fel a totális feladásra biztató 
erők? Szerintem a feladási felbátorodása ugyanab
ból a forrásból táplálkozik, amelyből az ipar gyen
gesége: az ipar megosztottságából, parciális gya

korlatából, az „egyedül — egyenkéntiből, az erők
és eszközök koncentrációjának hiányából, stb. 

Tudom, hogy az öngyilkosságra biztató javaslatot 
elutasították! De senki se higgye el, hogy ezzel vé
ge. Csak idő kérdése, mikor jön a következő táma
dás, még nagyobb erőkkel, amikor az ipar környe
zeti feltótelei tovább súlyosbodnak. 

Ha már említettem ezt a gondot, be kell valljam, 
bármennyire is gyűlölöm a feladásra, az öngyilkos
ságra biztató erőket, a kialakult helyzetért elsősor
ban a magyar elektronikai ipar szigetvilág-szemlé
letét és gyakorlatát okolom és tartom felelősnek. 

Csak egyetlen gondot említettem 1988 feszültsé
gei közül, de kezdhettem volna az elektronikai al
katrész-háttér egyre romló helyzetével, a fény al
kalmazásaterén mutatott bénaságunkkal, az eddig 
is gyenge szocialista együttműködés további szű
külésével, a reális felzárkózással kapcsolatos hezi
tálással, a nemzetközi ós hazai együttműködés ala
csony színvonalával, stb. 

Sajnos, ezek a gondok mindennapunk részesei 
ós azok lesznek 1989-ben is. Ez azt jelenti, hogy so
kat fogunk még ezekről vitatkozni és írni is. 

Mi az, amit most nem halaszthatok, amiről ma kell 
szólnom? 

Úgygondolom, hogy 
tájékoztatnom kell Kedves Olvasóinkat, hogy HÍR
ADÁSTECHNIKA c. tudományos folyóiratunk — a 
hosszú idő óta tartó tartalmi ós formai minősógnö-
velési erőfeszítés, valamint az egyre könyörtele
nebb gazdasági feltételek együttes szorítása nyo
mán — 1989. január 1 -tői, 32 oldal terjedelemben 
fog megjelenni. 

Dr. Tófalvi Gyula 
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